
HipoLogika Marka Szewczyka - Zapraszam do lektury

O obecnoÅ›ci jeÅºdziectwa w mediach 
Felietony
NadesÅ‚any przez: Marek Szewczyk
PrzesÅ‚any: 2.12.2013, 13:51:03

Dlaczego transmisji z zawodów jeÅºdzieckich rozgrywanych w Polsce jest w polskiej telewizji maÅ‚o,
a w kaÅ¼dym razie mniej niÅ¼ byÅ›my oczekiwali?Dlaczego o sukcesach polskich jeÅºdÅºców i
powoÅ¼Ä…cych &ndash; bo choÄ‡ jest ich niewiele (sukcesów, oczywiÅ›cie), ale siÄ™ pojawiajÄ…
&ndash; nie moÅ¼na przeczytaÄ‡ w gazetach sportowych, ani na sportowych kolumnach gazet
codziennych?Dlaczego Szwedzi dziwili siÄ™, kiedy w 1995 roku komentowaÅ‚em z Göteborga finaÅ‚
Pucharu Åšwiata w skokach dla polskiej telewizji? A ja dziwiÅ‚em siÄ™ wówczas ich zdziwieniu?Kto
z PaÅ„stwa pÅ‚aci abonament radiowo-telewizyjny? I co to ma do kwestii obecnoÅ›ci jeÅºdziectwa
na antenie TVP?Na te pytania postaram siÄ™ odpowiedzieÄ‡, a sprowokowaÅ‚ mnie do tego 
WÅ‚odzimierz Uchwat swoim wystÄ…pieniem podczas zjazdu sprawozdawczego PZJ. PostawiÅ‚
bowiem wniosek, aby stworzyÄ‡ stanowisko dla osoby, która miaÅ‚aby za zadanie doprowadziÄ‡ do
tego, Å¼e sport jeÅºdziecki pojawi siÄ™ w TV w szerokim wymiarze. A podstawÄ… do takiego
&bdquo;Å¼Ä…dania&rdquo; jest to, Å¼e &ndash; zdaniem pana WÅ‚odzimierza &ndash; polskie
skoki przez przeszkody majÄ… juÅ¼ nie jednego Adama MaÅ‚ysza, a kilku.ZazdroszczÄ™ panu
WÅ‚odzimierzowi wielkich pokÅ‚adów entuzjazmu i optymizmu, ale w tej drugiej kwestii to &ndash;
jak to mówi mÅ‚odzieÅ¼ &ndash; przegiÄ…Å‚. Ale zostawmy ten wÄ…tek. Skupmy siÄ™ na
pozostaÅ‚ych.

Pewnie niektórzy bÄ™dÄ… zaskoczeni, ale relacji jeÅºdzieckich byÅ‚o kiedyÅ› na antenie telewizji
polskiej sporo, a w kaÅ¼dym razie chyba nawet wiÄ™cej niÅ¼ teraz, kiedy funkcjonuje specjalny
kanaÅ‚ sportowy &ndash; TVP Sport. Na dowód przytoczÄ™ fragment artykuÅ‚u, jaki kiedyÅ›
popeÅ‚niÅ‚em na proÅ›bÄ™ MichaÅ‚a Wierusza-Kowalskiego dla pisma &bdquo;Hodowca i
JeÅºdziec&rdquo;. CytujÄ™: Konie przebijaÅ‚y siÄ™ na antenie telewizji &ndash; a mówimy w tym
momencie tylko o telewizji paÅ„stwowej, bo innej wówczas nie byÅ‚o -  powoli, ale ich obecnoÅ›Ä‡
systematycznie rosÅ‚a. NajwiÄ™ksze natÄ™Å¼enie przypadÅ‚o na pierwszÄ… poÅ‚owÄ™ lat 90.
Oto szczegóÅ‚owy wykaz transmisji za rok 1995:14 V, program II, 17,30 &ndash; 30 min.     - CSI
Iwno1 VI, program II, 17,30 &ndash; 30 min.      - CSIO Warszawa2 VI, program II, 17,00 &ndash; 60
min.      - CSIO Warszawa3 VI, program II 15,45 &ndash; 25 min.       - CSIO Warszawa4 VI, program
II, 18,10 &ndash; 40 min.      - CSIO Warszawa25 VI, program II, 17,00 &ndash; 50 min.    - CAI
BogusÅ‚awice6 VIII, program II, 23,20 &ndash; 20 min.    - CDI KsiÄ…Å¼24 VIII, program II, 20,25
&ndash; 25 min.  - MÅš w powoÅ¼eniu PoznaÅ„25 VIII, program II, 0,55 &ndash; 25 min.    - MÅš w
powoÅ¼eniu PoznaÅ„26 VIII, program II, 17,00 &ndash; 55 min.  - MÅš w powoÅ¼eniu PoznaÅ„28
VIII, program II, 17,00 &ndash; 30 min.  - MÅš w powoÅ¼eniu PoznaÅ„17 IX, program II, 21,30
&ndash; 30 min.    - CCI BiaÅ‚y Bór17 IX, program II, 23,35 &ndash; 25 min.    - CCI BiaÅ‚y Bór 
SkÄ…d znam te szczegóÅ‚y? Niedawno znalazÅ‚em w swoim biurku kilka takich wykazów, które
trzymam na wiecznej rzeczy pamiÄ…tkÄ™. Takie wykazy sporzÄ…dzaÅ‚em co roku na proÅ›bÄ™ 
Eryka Brabeca, ówczesnego sekretarza generalnego PZJ, który z kolei byÅ‚ proszony przez biuro
FEI, aby takie opracowania dostarczaÄ‡. ByÅ‚em wówczas zastÄ™pcÄ… sekretarza redakcji
sportowej TVP i nieskromnie powiem, Å¼e miaÅ‚em pewien wpÅ‚yw na to, Å¼e tak duÅ¼o
&bdquo;koÅ„skich&rdquo; transmisji udawaÅ‚o siÄ™ &bdquo;wepchnÄ…Ä‡&rdquo; na antenÄ™. 
Ten fragment trzeba uzupeÅ‚niÄ‡ jednÄ… istotnÄ… uwagÄ… &ndash; ten wykaz dotyczy tylko
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imprez miÄ™dzynarodowych rozgrywanych w Polsce, bo tylko takie interesowaÅ‚y FEI. Nie ma w
nim imprez krajowych, jak np. MP, czy miÄ™dzynarodowych, ale rozgrywanych poza granicami
Polski. Jak np. finaÅ‚ PÅš w skokach przez przeszkody.W 1995 roku finaÅ‚ PÅš rozegrany zostaÅ‚ w
Göteborgu. WygraÅ‚ go Nick Skelton na klaczy Dollar Girl. MiaÅ‚em przyjemnoÅ›Ä‡ byÄ‡ wówczas
w hali Scandinavium i komentowaÄ‡ dla TVP &ndash; o ile dobrze pamiÄ™tam &ndash; godzinnÄ…
relacjÄ™ z ostatniego, dwunawrotowego konkursu wchodzÄ…cego w skÅ‚ad finaÅ‚u.PamiÄ™tam
moje zdziwienie, kiedy skonstatowaÅ‚em, Å¼e szwedzka publiczna telewizja nie transmituje tego
wydarzenia! WypytywaÅ‚em kolegów dziennikarzy szwedzkich o tÄ™ zagadkÄ™. UsÅ‚yszaÅ‚em w
odpowiedzi, Å¼e szwedzkiej telewizji nie staÄ‡ na pokazywanie finaÅ‚u PÅš w skokach przez
przeszkody. Nie chodziÅ‚o jednak o finanse, a o fakt, Å¼e szwedzka telewizja nie mogÅ‚a sobie
pozwoliÄ‡ na pokazywanie wydarzenia, które nie gwarantowaÅ‚o wysokiej oglÄ…dalnoÅ›ci.
Wówczas byÅ‚o to dla mnie niepojÄ™te, ale z czasem zrozumiaÅ‚em dlaczego. Ponownie
siÄ™gnÄ™ do wspomnianego artykuÅ‚u. Telewizyjny boÅ¼ekSytuacja zaczÄ™Å‚a siÄ™ zmieniaÄ‡
w drugiej poÅ‚owie lat 90. DziaÅ‚aÅ‚y juÅ¼ prywatne stacje telewizyjne i zaczÄ…Å‚ siÄ™ wyÅ›cig o
widza. To wtedy pojawiÅ‚o siÄ™ magiczne sÅ‚owo: oglÄ…dalnoÅ›Ä‡. To odmieniane na wszystkie
przypadki okreÅ›lenie staÅ‚o siÄ™ szybko boÅ¼kiem telewizyjnym, do którego zaczÄ™li siÄ™
modliÄ‡ telewizyjni decydenci. A poniewaÅ¼ jeÅºdziectwo nigdy (i nigdzie, nie tylko w Polsce) nie
miaÅ‚o wielkiej oglÄ…dalnoÅ›ci, liczba &bdquo;koÅ„skich&rdquo; transmisji zaczÄ™Å‚a spadaÄ‡.
Prywatne stacje (Polsat, TVN) z czasem zaczÄ™Å‚y siÄ™gaÄ‡ po sport, ale w pierwszym rzÄ™dzie
po te dyscypliny, który gwarantowaÅ‚y duÅ¼Ä… oglÄ…dalnoÅ›Ä‡, czyli po piÅ‚kÄ™ noÅ¼nÄ…,
Å¼uÅ¼el, boks, koszykówkÄ™ czy siatkówkÄ™. Z czasem powstaÅ‚ nowy ukÅ‚ad siÅ‚: o te
wymienione sporty stacje telewizyjne zaczÄ™Å‚y siÄ™ biÄ‡, windujÄ…c ceny do transmisji  z nich
do niebotycznych wyÅ¼yn, a pozostaÅ‚ymi sportami nikt siÄ™ nie interesowaÅ‚. &bdquo;My Polacy
tak mamy&hellip;&rdquo;Teraz, aby TVP Sport przeprowadziÅ‚ transmisjÄ™ z zawodów
jeÅºdzieckich, trzeba za to zapÅ‚aciÄ‡. Chodzi o pokrycie czÄ™Å›ci kosztów technicznych takiej
transmisji. Wielu siÄ™ na to oburza. A gdzie misyjna rola TVP? PrzecieÅ¼ to psi obowiÄ…zek
paÅ„stwowej telewizji?Tak moÅ¼na by stawiaÄ‡ sprawÄ™, gdybyÅ›my wszyscy pÅ‚acili abonament
radiowo-telewizyjny. A tymczasem z danych Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji wynika, Å¼e
abonament pÅ‚aci tylko 1 mln gospodarstw domowych w Polsce, a powinno 10 mln! Inaczej
mówiÄ…c, 90% nie pÅ‚aci, choÄ‡ powinno.&bdquo;My Polacy tak mamy, Å¼e lubimy niskie
ceny&rdquo; &ndash; jak mówi reklama Biedronki. Okazuje siÄ™, Å¼e mamy teÅ¼ tak, Å¼e gdy
chodzi o obowiÄ…zki paÅ„stwa wobec nas, to gardÅ‚ujemy, kiedy widzimy, Å¼e nie sÄ… one
wypeÅ‚niane, ale jak przychodzi nam speÅ‚niÄ‡ nasze zobowiÄ…zania wobec paÅ„stwa, to&hellip;.
Gdyby wszyscy, którzy powinni, pÅ‚acili abonament, wpÅ‚ywy wyniosÅ‚yby 2,3 mld zÅ‚otych.
Tymczasem prognozy na 2014 rok sÄ… takie, Å¼e moÅ¼e wyniosÄ… 650 mln. Z tego 54,5%
przypada dla TVP.Niech wiÄ™c kaÅ¼dy zanim zapaÅ‚a Å›wiÄ™tym oburzeniem, Å¼e TVP
Å¼Ä…da pieniÄ™dzy od organizatorów zawodów jeÅºdzieckich za transmisje, najpierw spojrzy w
lustro i odpowie na pytanie, czy pÅ‚aci abonament. JeÅ›li pÅ‚aci, to ma prawo siÄ™ oburzaÄ‡. Jak
nie pÅ‚aci, to oburzanie siÄ™ jest czystej wody hipokryzjÄ…. A ci, którzy pÅ‚acÄ…, powinni siÄ™
oburzaÄ‡, ale w pierwszym rzÄ™dzie na tych, którzy nie pÅ‚acÄ…. Trzeci koszykPrzez wiele lat
mojej przygody z telewizjÄ… i dziennikarstwem miaÅ‚em okazjÄ™ zapoznawaÄ‡ siÄ™ w wynikami
analiz dotyczÄ…cymi popularnoÅ›ci (oglÄ…dalnoÅ›ci, czytalnoÅ›ci, a teraz dodaÅ‚oby siÄ™ jeszcze
sÅ‚owo &bdquo;klikalnoÅ›ci&rdquo;) dyscyplin sportowych. JeÅºdziectwo zawsze byÅ‚o w trzecim
koszyku na cztery. I nie dotyczy to tylko Polski. Tak samo siÄ™ dzieje  nawet w tych krajach, których
reprezentanci odnoszÄ… nieustannie najwiÄ™ksze sukcesy, jak Niemcy, Wielka Brytania, Francja,
czy Belgia, Holandia i Szwajcaria. W Å¼adnym z tych krajów jeÅºdziectwo nie jest w stanie przebiÄ‡
pod tym wzglÄ™dem sportów z pierwszego koszyka. Nawet jeÅ›li w tych krajach odsetek ludzi
jeÅ¼dÅ¼Ä…cych konno jest duÅ¼o wyÅ¼szy niÅ¼ w Polsce, to i tak jeÅºdziectwo nie jest w stanie
poprawiÄ‡ swojej pozycji, choÄ‡by przebiÄ‡ siÄ™ do drugiego koszyka.Szacuje siÄ™, Å¼e ludzi
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jeÅ¼dÅ¼Ä…cych konno, choÄ‡by okazjonalnie, jest w Polsce 300 tysiÄ™cy. To jest mniej niÅ¼ 1%
populacji. Zatem mniej niÅ¼ 1% Polaków moÅ¼e byÄ‡ - przynajmniej teoretycznie -
zainteresowanych informacjami o wynikach w sporcie jeÅºdzieckim.  Czy moÅ¼na wiÄ™c siÄ™
dziwiÄ‡, Å¼e tak trudno siÄ™ przebiÄ‡ do mediów z informacjÄ… o jakimÅ› sukcesie w
jeÅºdziectwie. ZwÅ‚aszcza jak pojawiajÄ… siÄ™ od czasu do czasu. Nie sÄ… powtarzalne, tak jak
to byÅ‚o kiedyÅ› w przypadku Adama MaÅ‚ysza, a teraz w przypadku Justyny Kowalczyk.Na
zjeÅºdzie PZJ pozwoliÅ‚em sobie opowiedzieÄ‡ pewien przykÅ‚ad obrazujÄ…cy tÄ™ sytuacjÄ™.
PoniewaÅ¼ wiÄ™kszoÅ›Ä‡ Czytelników nie byÅ‚a na zjeÅºdzie, przytoczÄ™ go.OtóÅ¼ kiedy
dotarÅ‚a do mnie informacja, Å¼e Banderas pod PawÅ‚em Spisakiem zdobyÅ‚ brÄ…zowy medal
MÅš MÅ‚odych Koni, a byÅ‚o to wczesnym popoÅ‚udniem w niedzielÄ™ 20 paÅºdziernika, szybko
zadzwoniÅ‚em do kolegi z Polskiej Agencji Prasowej, aby mu o tym powiedzieÄ‡. PoniewaÅ¼ byÅ‚
gdzieÅ› na wyjeÅºdzie, poprosiÅ‚ mnie, abym napisaÅ‚ o tym krótki komunikat i wysÅ‚aÅ‚ do PAP.
Tak teÅ¼ zrobiÅ‚em, a byÅ‚o to ok. godziny 17. To istotne, bo byÅ‚o jeszcze duÅ¼o czasu do
momentu zamykania wydaÅ„. W poniedziaÅ‚ek poszedÅ‚em do kiosku i zaczÄ…Å‚em
przeglÄ…daÄ‡ kolumny sportowe gazet. Nie miaÅ‚em wielkich oczekiwaÅ„, ale wynik mnie
zaskoczyÅ‚. Informacji tej nie podaÅ‚a Å¼adna gazeta! Nawet &bdquo;PrzeglÄ…d Sportowy&rdquo;!
We wspomnianym roku 1995 byÅ‚oby nie do pomyÅ›lenia, aby &bdquo;PrzeglÄ…d Sportowy&rdquo;
nie podaÅ‚ informacji o medalu MÅš w olimpijskiej dyscyplinie! Ale od 1995 roku zmieniÅ‚a siÄ™ nie
tylko telewizja. BoÅ¼ek &bdquo;czytalnoÅ›ci&rdquo; dotknÄ…Å‚ teÅ¼ gazety. A
&bdquo;PrzeglÄ…d Sportowy&rdquo; nie jest juÅ¼ przeglÄ…dem wydarzeÅ„  sportowych,
zamieniÅ‚ siÄ™ w &bdquo;Fussball Zeitung&rdquo;.Na zjeÅºdzie prezes Å•ukasz Abgarowicz
mówiÅ‚ o swoich planach i dziaÅ‚aniach jeÅ›li chodzi o media. MówiÅ‚ o tym, Å¼e jego celem jest,
aby jeÅºdziectwo przebiÅ‚o siÄ™ do mediów lifestylowych i mainstreamowych. MówiÅ‚ o tym, Å¼e
nowy zarzÄ…d sprawiÅ‚, Å¼e we wspomnianym &bdquo;PrzeglÄ…dzie Sportowym&rdquo; jakiÅ›
dziennikarz dostaÅ‚ jeÅºdziectwo pod swoje skrzydÅ‚a.Tak siÄ™ skÅ‚ada, Å¼e wÅ‚aÅ›nie w dniu
zjazdu, w programie &bdquo;Åšniadanie w TVN&rdquo; Kinga Rusin goÅ›ciÅ‚a w studiu KarolinÄ™
Ferenstein-KraÅ›ko i KlarÄ™ KostrzewÄ™. Panie rozmawiaÅ‚y o jeÅºdziectwie i zbliÅ¼ajÄ…cej
siÄ™ Cavaliadzie. Amazonki nie doÅ›Ä‡, Å¼e urodziwe to jeszcze elokwentne, byÅ‚o wiÄ™c
sympatycznie. ByÅ‚a to dobra promocja naszego sportu i zawodów w Poznaniu.Jednak pojedyncza
jaskóÅ‚ka nie czyni jeszcze wiosny. Oby ich byÅ‚o wiÄ™cej. Oby ta medialna wiosna wreszcie
przyszÅ‚a. Jednak ja, ze swoim doÅ›wiadczeniem i wiedzÄ… w tej materii, nie jestem optymistÄ… w
tej kwestii.Marek Szewczyk  
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